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Milý čtenáři,

907 slov z redakce

Jairos přišel za Ježíšem a prosil o uzdravení své 
umírající dvanáctileté dcery. Najednou tam byli 
lidé z jeho domu se zprávou, ať neobtěžuje Mistra, 
neboť dívenka právě zemřela. Tehdy zazní okříd-
lená slova: „Neboj se, jen věř a bude zachráněna!“ 
Pro Jaira to musela být obrovská vzpruha. Ježíš 
věřil a vléval do něj naději a víru.

Jak to děláme my, když se modlíme za uzdra-
vení? Říkat nemocným totéž, co Ježíš Jairovi, nám 
nemusí jít přes rty. V roce 1990 jsem 
v Třebíči na evangelizaci překládal pro 
jednoho britského evangelistu, když se 
s jednotlivci modlil za uzdravení. Odváž-
nými výroky připomínal Ježíše. „Uzdra-
vení se zatím neprojevilo? Nevadí, věř a budeš 
uzdraven zítra“ – to a mnoho podobného jsem 
musel překládat, a měl jsem s tím potíž. U vět-
šiny z jeho povzbuzujících výroků jsem cítil, že si 
vymýšlí. Překládat lidem to, co jsem pokládal za 
marnou snahu, mi bylo velice nepříjemné. Měl 
jsem pocit, že tím, že překládám, lidi obelhávám.

Takže nešlo jen o obsah, ten byl u Ježíše stejně 
pozitivní jako u zmíněného kazatel. Ten vlastně 
mohl Ježíše napodobovat, jen asi tak často nedo-
cházelo k uzdravení. U Ježíše to sedělo. Je zdrojem 
života, a proto říká slova života.

Ježíš bere v úvahu realitu: „Neboj se!“  Ježíšovo 
povzbuzení se s Jairem potkává v nejtěžších chví-
lích Jairova života, ale ukazuje cestu: „Jen věř!“ 
Víra je klíčová. Ježíš míří na ohrožený hybný 
moment operace, na víru dotyčného. Je naše víra 
opravdu tak důležitá? Nepochybuji o tom. Povzbu-
zování k víře je jednou z nejčastějších Ježíšových 
pobídek, ať už k nemocným, nebo k učedníkům.

Ježíš někdy své zázraky skrýval, někdy je 
činil nepřehlédnutelnými. „Nezemřela, ale spí!“ 
Zde přicházející zázrak skrývá, minimálně dává 
truchlícím možnost si do budoucna myslet, že 
dívka opravdu jen spala. (Zároveň je ale tento 
eufemismus vyznáním Ježíšova budoucího celko-
vého triumfu nad smrtí. Je v tom humor, při kte-
rém mrazí. Ježíš počítá s nastávajícím vítězstvím 
prázdného hrobu.)

Když vyhnal množství démonů z psychicky 
nemocného člověka do stáda vepřů, dověděla 
se to celá Gadara. Proč jindy od svých zázraků 
pozornost odvrací? Často reguloval počet zájemců 
o svou službu. Nemusel si vylepovat billboardy 
– věděl, že pozdvižení a srocení by jeho službu 
omezilo. Ale co Lazar? Toto vzkříšení se odehrálo 
před zraky veřejnosti. Ježíšův věhlas kvůli tomu 
narostl. Když se stáhl do města Efraim, už mu 
popularita nevadila?

Ježíšovo uzdravování má mnoho tváří. Vedle 
masových akcí uzdravoval na mnoho způsobů 
jednotlivce. Překládal jsem Maheshi Chavdovi, 
když se v roce 1991 modlil za mladíka umírají-
cího na rakovinu. Mahesh vzal nemocného s rodiči 
do svého pokoje v hotelu International v Praze 6 
a mladíka nechal uložit do své postele. Nikdy před-
tím jsem neviděl člověka v terminálním stadiu 
rakoviny, vypadal děsivě. Evangelista byl soucitný, 
povzbuzoval k víře a pozval ho s rodiči na večerní 
evangelizaci – že je tam víc Boží moci. Mahesh 
Chavda byl pro mě v této i v dalších situacích vzo-
rem. Jen chci poznamenat, nikoli jako kritiku, 
že jsem u Ježíše neshledal ani náznak toho, že by 

nemocného pozval na své evangelizační shromáž-
dění. Jednotlivce uzdravoval se stejnou efektivitou 
jako zástupy. Musíme se učit u jím obdarovaných 
evangelistů, ale i přímo u něj.

Každé uzdravení bylo jiné. Uzdravování bylo 
součástí Ježíšova života. V naší době si bolestně 
uvědomuji nedostatek zázraků. Ježíš řekl (J 4,48): 
„Neuvidíte-li znamení a divy, jistě neuvěříte.“ 
Zažil jsem výklad, že to tak Ježíš nemyslel a že 

důležitější je víra než divy. Problémem nás kaza-
telů občas bývá vysvětlit, proč Bible neříká to, co 
říká. Citovaný Ježíšův výrok je podle mě jedno-
značný: Ježíš to v tomto kontextu myslí přesně tak, 
jak to vyznívá. Platí to i v kontextu spisu: Za účel 
a poslání svého evangelia sám Jan označil to, aby 
lidé uvěřili. Proto své evangelium napsal, a byl to 
také, podle Ježíšových slov, jeden z důvodů, proč 
Ježíš uzdravoval.

Proti tomu bývají stavěna Ježíšova slova 
k Tomášovi po vzkříšení: „Že jsi mne viděl, uvěřil 
jsi. Blahoslavení, kteří neviděli, a uvěřili.“ Samo-
zřejmě, že si citované výroky neprotiřečí, jen se 
doplňují. Já jsem uvěřil, aniž jsem viděl jediný 
zázrak. Jsem blahoslavený...

Ale pár zázraků uzdravení jsem zažil. Mé dvě 
kamarádky ze sboru, Jana Wildová a Jana Semil-
ská, byly uzdraveny z rakoviny. Lékaři jim ode-
brali vzorky a diagnostikovali zhoubný nádor. 
Po modlitbách církve, po operaci a histologii se 
ukázalo, že nádory zhoubné nebyly. U Jany Wil-
dové (to bylo tuším ještě za komunismu; zemřela 
po letech stářím, rakovina se nikdy nevrátila) jsem 
se bezelstně snažil získat zprávu od lékařů, ovšem 
bez úspěchu. Až v té situaci jsem si uvědomil, že 
pro ně, kteří nevěří v Ježíše, to vyznělo tak, že jsme 
z nich chtěli vymámit svědectví o jejich chybě. 
Nedovedli si to vysvětlit jinak, než že u biopsie 
zaměnili zkumavky.

Poslední zázrak jako Brno jsem zažil před 
třemi lety na skupince, kam přišel můj vrstevník, 
čerstvě obrácený alkoholik se zničenými játry. 
Modlili jsme se za něj a po vyšetření se ukázalo, 
že má játra úplně zdravá. Omlouvám se a trochu 
se i směji odpůrcům zázraků: Zažívat zázraky je 
pro mě obrovským povzbuzením. Jen kdyby jich 
bylo víc, o hodně víc, aspoň kdyby byla uzdra-
vena polovina lidí, za které se modlíme, ne jen 
sem tam někdo!

Jedna z reakcí církve na to, že lidé po modlit-
bách nebývají uzdraveni, je, že začnou vymýš-
let, proč se to neděje. To, že je momentálně málo 
zázraků, beru jako problém církve (tedy i jako svůj 
problém). Nechci se s tím smířit a nechci 
kvůli tomu vytvářet alternativní teolo-
gii. Časté uzdravování bylo součástí 
Ježíšova života. Kéž je taky součástí 
života jeho církve.

Uzdravování vírou
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